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بیش از یک ماه اســـت که مجلس دوازدهم بر ســـر کار آمده تا قوانین و 
مقررات جدیدی در حوزه های مختلف با دیدگاه های جدید تصویب یا 
مورد بازنگری قرار بگیرد. مجلسی که با داشتن کمیسیون های تخصصی 
تلاش می کند با نگاه کارشناسی تر به قانونگذاری بپردازد. در این میان با 
مشخص شدن اسامی 20 نماینده عضو کمیسیون آموزش در 10 تیرماه، 
عملا فصل جدید آموزش عالی از حیث تدوین قوانین جدید و نظارت 

بر اجرای قوانین سابق آغاز شده است؛ کمیسیونی که از یک سو می تواند 
با نظارت دقیق، مســـیر را برای پیاده ســـازی بهتر مقررات مختلف مانند 
قانون جهش تولید دانش بنیان هموار کند و از ســـوی دیگر برای اینکه 
نظام آموزشـــی کشـــور از وضعیت فعلی خارج شـــود هم باید دســـت به 
تدویـــن قوانیـــن جدید متناســـب با واقعیت امروز کشـــور بزند. با معرفی 
هیات رئیســـه کمیســـیون هم باید عنوان کرد همانند دوره قبل، علیرضا 
منادی سفیدان که در دوره یازدهم هم سکان این کمیسیون را در اختیار 
داشت، برای یک سال دیگر در این مسند باقی ماند. فردی که از بدنه 
یاست دانشگاه آزاد  واحد زنجان و  دانشگاهی است و در برهه هایی ر

مدیریت گروه رشته مهندسی دانشکده کشاورزی دانشگاه آزاد  تبریز را 
عهده دار بود. سیدمحمدمولوی و فرشاد ابراهیم پور هم به عنوان نواب 
یس مولوی در دانشگاه که  این کمیســـیون معرفی شـــدند. از سابقه تدر
، در کارنامه کاری خود مدیریت دانشـــگاه  یم، فرشـــاد ابراهیم پور بگذر

پیام نور و معاونت وزارت آموزش و پرورش را دارد.
فاطمـــه جـــراره کـــه باید او را تنهـــا نماینده زن حاضر در هیات رئیســـه 
یاســـت شـــورای  کمیســـیون دانســـت، پیش از حضورش در مجلس،  ر
شـــهر بندرعباس و عضو هیات رئیســـه شورای عالی استان های ایران 
را تجربـــه کـــرده بود. محمدرضا احمدی دومین دبیر این کمیســـیون نیز 

بـــا مـــدرک دکترای تخصصـــی آموزش زبان انگلیســـی و جزء نیروهای 
بازنشسته سپاه است. احسان عظیمی راد هم که در قامت سخنگوی 
یه  این کمیسیون حاضر شده، عضو هیات علمی دانشگاه تربت حیدر
اســـت. احسان عظیمی راد، ســـخنگوی کمیسیون آموزش و تحقیقات 
مجلـــس دوازدهـــم در گفت وگـــو بـــا »فرهیختگان« معتقد اســـت برای 
اصـــلاح نظـــام آموزشـــی کشـــور باید در گام اول ســـند تحـــول بنیادین 
آموزش وپـــرورش به صـــورت کامـــل بـــه اجـــرا در آیـــد و بعـــد از آن باید 
ســـاماندهی دانشـــگاه های کشـــور در دســـتور کار قرار بگیرد. مشروح 

ایـــن گفت وگو را در ادامه می خوانید.

اولین اولویت کمیســـیون آموزش برای ســـامان دادن به وضعیت نظام آموزشـــی 
کشور چه خواهد بود؟

ما چند کار زیربنایی را در این دوره از مجلس دنبال خواهیم کرد که موضوع 
اول نظام آموزش وپرورش اســـت. طبیعتا در این حوزه مســـائل بسیار مهمی را 
ی از فعالان این حوزه است و به عنوان یکی از مسائل  یم که دغدغه بسیار دار
زیربنایی کشـــور محسوب می شـــود. امروز فعالان حاضر در این عرصه اعلام 
می کنند ســـند تحول بنیادین به شـــکل اندک به مرحله اجرا درآمده و با توجه 
کید مقام معظم رهبری نیز همین اســـت، باید این مســـاله مدنظر  بـــه اینکـــه تا
قـــرار بگیـــرد که چنین ســـندی می تواند آموزش وپـــرورش را از روزمرگی نجات 
دهـــد. بـــه همین دلیـــل حتما باید مجلـــس و به خصوص کمیســـیون آموزش 
به آن ورود و بررســـی کند که چرا این ســـند بنیادین به شـــکل درستی در نظام 
آموزش وپرورش اجرا نمی شـــود؟ از ســـوی دیگر برای اجرای بهتر این سند هم 
در بخش هایـــی کـــه آموزش وپـــرورش نیاز به کمک دارد، مجلس این کمک را 
خواهد داشـــت. در اینجا باید به این مســـاله اشـــاره کرد که ما یک بعد دیگر 
یم که آن بعد نظارتی مجلس است، یعنی با توجه به اینکه شاید واقعا  هم دار
اراده ای برای تحقق این سند وجود نداشته باشد، باید این مساله را از لحاظ 

نظارتی مورد بررسی قرار دهیم. 
یکی از بخش های سند تحول بنیادین آموزش عالی بحث عدالت آموزشی 
اســـت. مـــا امـــروز با این بحث روبه رو هســـتیم و آن را در بیـــن مدارس دولتی، 
غیرانتفاعـــی، هنرســـتان ها و مدارســـی کـــه در مجموعه هـــای روســـتایی و 
یم، می بینیم. بحث دیگر توســـعه زیرســـاخت های آموزشـــی در  عشـــایری دار
ی از مدارس به ویژه دولتی ها بهره کمی  که امروز بســـیار مدارس ماســـت؛ چرا
از آموزش هـــای نویـــن دارنـــد. همچنین بحث تعلیم و تربیـــت و توجه ویژه به 
مســـائل پرورشـــی یکی از موضوعات مهمی است که در این سند به آن اشاره 

یم. شده و ما نیز ضعف های جدی در این زمینه دار
 

   با نظارت دقیق و انجام اصلاحیه هایی، اجرای قانون 
رتبه بندی معلمان را دنبال می کنیم

یکـــی از چالش هـــای اصلی حوزه آموزش وپرورش- به عنوان یکی از ارکان نظام 
آموزشی- را باید کمبود نیروی انسانی دانست، در دوره جدید قرار است کمیسیون 

چه کارویژه ای برای حل این چالش خواهد داشت؟
ی انســـانی و تامین نیرو از مباحث جدی اســـت.  طبیعتا بحث توجه به نیرو
یکی از معضلات جدی ما کمبود معلمان است و ما باید این مهم را جبران 
کنیم، یعنی باید با اســـتفاده از ســـهمیه های استخدامی، آزمون های جذب و 
روش هایی که بتواند این کمبود را سریعا پوشش دهد، این مساله را رفع کنیم. 
تا از این طریق حداقل برای مهر امسال مدارس ما مانند مهر سال گذشته با 
کمبود معلم روبه رو نباشند و بتوانیم این حوزه را بهتر مدیریت کنیم. مساله 
دیگر توســـعه زیرساخت هاســـت که در ســـند تحول بنیادین هم به آن توجه 
شده است. طبیعتا ذیل همین موضوع نظارت درست بر نحوه اجرای سند 
تحول بنیادین باید مسائل مختلفی در دستور کار کمیسیون قرار گیرند. نکته 
یم که از لحاظ معیشـــتی دچار  دیگر اینکه امروز معلمان بازنشســـته ای را دار
... را می بینیم  چالش شده اند و وضعیت معلمان خرید خدمات، نهضتی و
ی انســـانی در آموزش وپرورش را  کـــه هرچنـــد همین معلمان بحث کمبود نیرو
پوشـــش می دهند، از لحاظ رســـیدگی در حداقلی ترین شـــرایط قرار دارند. از 
این رو باید مســـائل مربوط به آنها هم از طریق آموزش وپرورش و ســـازمان امور 

استخدامی به شکل جدی پیگیری شود. 
اولویـــت دیگـــر اجـــرای کامل قانـــون رتبه بندی اســـت. هرچند ایـــن قانون در 
مجلـــس قبلـــی تصویب شـــد و بـــه اجرا درآمد، اجـــرای کامل آن قطعـــا باید با 
نظارت کمیسیون و مجلس جدید رخ دهد تا بتوانیم این قانون را که قطعا جزء 
قوانین خوب کشور است، به صورت کامل در کشور پیاده کنیم. این کار باید 
با نظارت و اصلاحیه هایی که حتما نسبت به این قانون انجام خواهد شد، 
دنبال  شـــود. واقعیت آن اســـت که کمیسیون آموزش به دلیل اینکه شأنیت و 
جایگاه نظارتی دارد و با این هدف که  انگیزه معلمان و دانشـــجویان کاهش 

پیدا نکند و با  انگیزه در نظام آموزشی و پژوهشی ورود و به فعالیت بپردازند، 
تلاش می کند بتواند مباحث لازم پیرامون رشد و تعالی این افراد را در فضای 

ی خود پیش بینی کند. کار
 

بار دیگر نظام آموزشی را باید آموزش عالی کشور دانست که امروز با چالش های 
مختلفی روبه رو شده است. از نگاه شما اولین گام کمیسیون برای سامان دادن 

به وضعیت این حوزه چه باید باشد؟
قطعا اولویت دومی که کمیسیون دنبال خواهد کرد، حوزه آموزش عالی است. 
هرچند طبیعتا پایه آموزش ما در مدارس شکل بگیرد اما استمرار و ادامه آن 
در دانشگاه ها دنبال می شود و کشور در این بخش با مسائل متعدد و متنوعی 
روبه رو است. قطعا باید براساس صحبت های مقام معظم رهبری تلاش کنیم 
تا خود دولت و وزارت علوم به گونه ای عمل کنند که بتوانند دانشگاه های ما 
یت  را مساله محور کنند و به این سمت سوق دهند. به تعبیر دیگر باید مامور
، جامعه و صنعت  ی و حل مسائل کشور دانشگاه ها را به سمت مهارت محور
گر این اتفاق رخ دهد، با اتفاق مبارکی همراه خواهد بود.  که قطعا ا ببریم؛ چرا
موضـــوع مهمـــی که در اینجا مطرح اســـت، این اســـت که وقتی دانشـــجویان 
ی از آنها به دنبال  ما از دانشـــگاه ها فارغ التحصیل می شـــوند، طبیعتا بســـیار
یت  فضاهای کســـب وکار و اشـــتغال هســـتند، همین مســـاله می طلبد مامور
ی باشـــد و درکنـــار آن هم بحـــث هدایت  جـــدی دانشـــگاه ها مهارت محـــور
دانشـــجویان به ســـمت کارآفرینی را دنبال کنند و این مقوله بسیار بااهمیتی 
ی دانشجویان به  که باعث می شـــود اثربخشی و اثرگذار به شـــمار می رود؛ چرا
ســـمت حل مســـائل جامعه باشـــد. البته تحقق بخش مهمی از این مساله به 
اساتید، زیرساخت های دانشگاه ها، حوزه های پژوهشی و فناورانه دانشگاه ها 
ی دانشـــگاه ها هم به خود  برمی گـــردد. نکتـــه دیگـــر آنکه تحقق مســـاله محور
وزارت علوم مرتبط و لازم اســـت تا این وزارتخانه آیین نامه های اســـتخدامی 
- که قطعا هم  اعضای هیات علمی را دچار تحول کند تا این گونه اساتید نیز
فعال و دلسوز کشور هستند- بتوانند نقش خود را ایفا کنند. به عبارت دیگر 
یت های تحولی جدید  اســـاتید متناســـب با آنچه در آیین نامه ها آمده مامور
پیدا کنند، طبیعی اســـت که می توانند نقش برجســـته ای را هم در راســـتای 

حل مسائل برعهده گیرند. 

   باید در فضای آمایش عالمانه تر عمل کرد
یکی از کارهای برزمین مانده نظام آموزش عالی کشور بحث آمایش است، برنامه 
کمیسیون آموزش برای سامان دادن به تعدد و پراکندگی دانشگاه ها چیست؟

همان طـــور کـــه گفتید، اولویت بعدی ما ســـامان دادن به تعدد دانشـــگاه ها و 
بحث آمایش آموزش عالی اســـت و معتقدم این مســـاله بســـیار مهمی است. 
بـــد نیســـت در اینجا مثالی هم درباره دانشـــگاه پیام نور بزنـــم. به اعتقاد بنده 
اینکـــه مـــا بدون تامل می آییم و نســـخه ای را می پیچیـــم و عنوان می کنیم که 
همه دانشگاه های پیام نور باید در دیگر دانشگاه ها ادغام شوند، درحالی که 
در برخی از مناطق و شهرســـتان های ما تنها یک دانشـــگاه وجود دارد که آن 
که طبیعتا بـــا این کار ما  هـــم پیام نور اســـت، کار اشـــتباهی خواهد بـــود؛ چرا
وجود یک دانشـــگاه را از یک منطقه گرفته و مردم را از آن محروم می کنیم. به 
همین دلیل وجود چنین نگاه هایی درســـت نیســـت و باید در حوزه آموزش 
عالمانه تر رفتار کنیم. خود دانشـــگاه آزاد هم از جمله مســـائل مهم این دوره 
است و اطلاع دارم که اعضای هیات علمی این دانشگاه به شدت از لحاظ 
حقوق و دســـتمزد چالش دارند. همچنین وزارت علوم توجه چندانی به این 
یافت می کند  دانشگاه نداشته و عنوان می کند چون دانشگاه آزاد شهریه در
پس دانشـــگاه مســـتقلی است؛ درحالی که بنده اعتقاد دارم باید وزارت علوم 
که این دانشگاه بار  کاملا در کنار دانشگاه آزاد بوده و از آن حمایت کند؛ چرا
نسبتا قابل توجهی از حجم آموزش عالی را برعهده دارد و این موضوع مهمی 
است. باید این مساله را هم در توسعه زیرساخت ها، ارائه مجوز ایجاد رشته 
ی از موضوعاتی که در چند  جدید و مجوز افزایش پذیرش دانشـــجو و بســـیار
ســـال گذشـــته، کمی محدودیت در آنها ایجاد شده، لحاظ کرد و جلوی این 

اتفاق را گرفت. عملا ما باید یک نظام آموزش عالی یکپارچه با همان نگاهی 
که گفتم مبنی بر اینکه همه دانشـــگاه های کشـــور باید به این سمت بروند که 

برای کشور و جامعه به شکل موثر و کارآمد باشند، داشته باشیم. 

شاید یکی از موضوعات مغفول مانده در طول سال های گذشته، چالش هایی 
اســـت که کارکنان نظام آموزشـــی کشـــور دارند و تا امروز اتفاق خاصی هم برای 
بهبود آن صورت نگرفته اســـت، کمیســـیون آموزش دوازدهم تا چه میزان خود را 

ملزم به حل مشکلات این حوزه می داند؟
طبیعتا بحث دیگر ما در این کمیسیون کارکنان خواهد بود. ما مطمئنا نسبت 
بـــه کارکنان دانشـــگاه ها که شـــامل اعضـــای غیرهیات علمـــی و هم کارکنان 
آموزش وپرورش است، مسئول هستیم و باید شرایط آنها هم بهتر شود. شاید 
ی از کارمندان این دو مجموعه به نســـبت دیگر دستگاه های اجرایی  بســـیار
کشور به معنی واقعی از میزان حقوق و دستمزد پایین تری برخوردار هستند؛ 
درحالی که اهمیت کار آنها در نظام آموزشی کشور بسیار بالاست و باید این 
فرهنـــگ تحولـــی را حتما در ایـــن دوره از مجلس با تلاش و پیگیری هایی که 

انجام می شود دنبال کرده و شاهد تحققش باشیم. 

   نگاه مان به حوزه فناورانه، تحولی خواهد بود
فنـــاوری و نـــوآوری یکـــی از موضوعات روز عرصه علم دنیاســـت و ما نیز قانون 
یم، اما شـــاید آن طور که باید  جهش تولید دانش بنیان ها را در این خصوص دار
این قانون به اجرا در نیامده باشد، در دوره جدید مجلس چه اتفاقاتی پیرامون 

این حوزه خواهیم داشت؟
نکتـــه آخـــر دربـــاره اولویت های کمیســـیون مجلس دوازدهم را هـــم باید نگاه 
یکرد مباحث فناورانه دانســـت. اعتقاد بنده آن  جـــدی و تحولـــی به بحث رو
ی که در مدرســـه رشـــد می کند شاید مهارت های حداقلی  اســـت، دانش آموز
را پیدا کرده و بعد وارد دانشـــگاه می شـــود و تحصیلات عالیه را طی می کند. 
بعد از آن باید بتواند خود وارد فضای کســـب وکار خلاقانه شـــود، یعنی همان 
کوسیستم  رفتن به سمت شرکت های فناور و دانش بنیان و حرکت به سوی ا
دانش بنیانی را داشته باشد؛ چراکه این مساله هم می تواند شغل فرد را تضمین 
کرده و برای او درآمد به همراه داشته باشد و باعث ایجاد پیشرفت هایی برای 
کشور شود. قطعا در اینجا کمیسیون نمی تواند نسبت به فعالیت های فناورانه 
و دانش بنیان نیز بی تفاوت باشد، هرچند که در دوره قبل هم این طور نبوده 
اســـت. بـــه عبـــارت دیگر قانون جهـــش تولید دانش بنیان یکـــی از قانون های 
یادی از همین قانون امروز  مترقی بود که به تصویب رسید. البته بخش های ز
اجرا نمی شـــود و باید کمیســـیون در دوره جدید نظارت داشته باشد تا اجرای 
گر در مواردی هم نیاز اســـت که در راســـتای  آن بخش ها جدی گرفته شـــود و ا
ایجاد پویایی و تحرک شـــرکت های دانش بنیان به لحاظ قانونی، کمیســـیون 
وارد شده و نقش آفرینی داشته باشد که حتما هم می تواند نقش آفرینی کند، 

یکردهای ما خواهد بود.  آن را دنبال می کنیم و این مساله هم جزء رو

یابی می کنید؟ سهم کمیسیون آموزش در تحقق شعار امسال چطور ارز
یکی از مصادیق تحقق شعار امسال که بحث جهش تولید با مشارکت مردم 
است، در کمیسیون آموزش محقق می شود، یعنی بخش مهمی از رویکردهای 
کمیسیون این خواهد بود که بتوانیم مردم را وارد عرصه های مختلف ازجمله 
... کنیم. همچنین بتوانیم مردم  ی و ی، شرکت دار ی، دانشگاه دار مدرسه دار
یس هســـتند با این  و جوانان مان را که در این حوزه ها درحال تحصیل یا تدر
شعار درگیر کنیم تا از این طریق نقش جدی مجموعه های غیردولتی در عرصه 

تلاش و کار و تولید مصداق عملی تحقق شعار امسال باشد.

بـــا توجـــه بـــه میل بالا به مهاجرت در میان دانشـــجویان و اســـاتید، راهکار تغییر 
موازنه در این حوزه را چه می دانید؟

در پاسخ به این سوال باید بگویم که قطعا کمیسیون در حوزه بحث مهاجرت 
اساتید و نخبگان هم ورود خواهد کرد. بنده جزء اعضای هیات علمی هستم 

یادی از این قشر و حتی برخی دانشجویان زمینه هایی  و می دانم که جمعیت ز
را بـــرای مهاجـــرت دارنـــد. این زمینه ها هم بخش عمـــده اش دو دلیل دارد که 
یکی از آنها مباحث مالی است، یعنی ما نمی توانیم تامین مالی درستی برای 
نخبگان انجام دهیم و نکته دوم توجه به بدنه نخبگانی به این معناست که 
آنها دوست دارند مورد توجه قرار گیرند و در فضای کشور اثرگذارتر باشند. اما 
به دانش، توان فکری و نخبگانی آنها شاید در برخی موارد توجه جدی نشود 
و همین مســـاله باعث می شـــود کشـــورهای دیگر هم تمام چراغ سبزها را برای 
جذب آنها نشان دهند. به هرحال بدنه نخبگانی ما نیز شاید به خاطر همین 
دو دلیل که بعضا مورد بی مهری قرار گرفته و با کمبود مالی روبه رو هســـتند، 
اقدام به مهاجرت و احســـاس می کنند درخارج از کشـــور بیشـــتر به آنها توجه 
می شـــوند. قطعا کمیســـیون آموزش در این دوره، یکی از محورهای برنامه ای 
کـــه مدنظـــر دارد و آن نیـــز در همان بســـته آمـــوزش عالی تعریف شـــده و آن را 
ی را که شـــامل تبیین قوانین و ورود دولت  دنبال می کند آن اســـت که هر کار
به حوزه آیین نامه ها شـــده و دولت می تواند آن را انجام دهد، در دســـتور کار 
قرار می دهد. یعنی یکی از اولویت های ما این خواهد بود که بحث مهاجرت 
معکوس را ایجاد کنیم تا نخبگان ما نه تنها مهاجرت نکنند، بلکه نخبگان 
ایرانـــی کـــه در خارج از کشـــور هســـتند نیز بیش از این بـــرای حضور در داخل 

کشور ابراز تمایل کنند. 

سخنگوی کمیسیون آموزش مجلس در گفت وگو با »فرهیختگان«:

باید نگاه عالمانه تری 
به حوزه آمایش آموزش عالی داشته باشیم

 وزارت علوم محدودیت های دانشگاه آزاد در پذیرش دانشجو و ایجاد رشته های جدید را بردارد

ظرفیت پذیرش پزشکی 
امسال هم افزایش خواهد داشت

ی شـــورای عالـــی انقـــلاب فرهنگی از  ی و نوآور دبیـــر ســـتاد علـــم، فنـــاور
تصمیمات جدید اعضای ستاد راهبری اجرای نقشه جامع علمی کشور 
ی مصوبات افزایش ظرفیت پذیرش دانشجوی  درخصوص اجرایی ســـاز
پزشکی و ساماندهی تعهدات دانش آموختگان علوم پزشکی خبر داد. 
ی گفت: »براســـاس ماده  واحده افزایـــش ظرفیت پذیرش  ایمـــان افتخـــار
دندانپزشکی در مقطع عمومی مصوب جلسه ۸۶۵ شورای عالی انقلاب 
فرهنگی موظف شـــد مجموع ظرفیت  پذیرش دانشـــگاه ها و موسســـات 
آموزش عالی تحت نظارت این وزارتخانه و دانشـــگاه آزاد را برای رشـــته 
دندانپزشـــکی در مقطـــع عمومـــی، در ســـال ۱۴۰۱ بـــه میـــزان ۱۰ درصد، در 
ســـال ۱۴۰۲ بـــه میـــزان ۱۵ درصـــد، در ســـال ۱۴۰۳ بـــه میـــزان ۲۰ درصد و در 
ی بیان داشـــت: »در این  ســـال ۱۴۰۴ به میزان ۲۵ درصد افزایش دهد.« و
جلســـه وزارت بهداشـــت، درمان و آموزش پزشکی گزارشی در خصوص 
ی این وزارتخانه را  ی مصوبات مذکور و چالش های پیش  رو اجرایی ساز
ی آن ارائه کرد و مقرر شد نسبت به پیگیری جهت  در مسیر اجرایی ساز
ی  رفـــع موانـــع و چالش هـــای احصاشـــده تحت نظر ســـتاد علـــم و فناور

اقدامات لازم صورت گیرد.« 

وزارت علوم صاحب استودیو شد
اســـتودیوی پیشـــرفته صوت و تصویر وزارت علوم  با حضور وزیر علوم، 
ی و جمعی از مدیران این وزارتخانه گشـــایش یافت.  تحقیقـــات و فنـــاور
ایـــن اســـتودیو که در آخریـــن روزهای فعالیت دولت ســـیزدهم  در محل 
ی ارتباط زنده با صداوســـیما  وزارت علوم آغاز به کار کرد، قابلیت برقرار
ی های روز و حرفه ای، بر اساس  را داراست. این استودیو مجهز به فناور
کوستیک و زمان واخنش یا طنین )مدت زمان مورد نیاز برای  محاسبات آ
افت تراز صدا( استاندارد طراحی شده است. محمدعلی زلفی گل وزیر 
یخ بسیار ارزشمند  کید کرد و گفت: »علم تار ی علم تا علوم  بر تجربه نگار
اســـت و به ما کمک می کند تا ماحصل سرگذشـــت گذشتگان را بدانیم 
ی وظیفه علوم اســـت  و از موفقیت های آنها اســـتفاده کنیم. تجربه نگار
و مســـیر رشـــد علمی کشـــور باید در وزارت علوم تدوین شود و در معرض 
دیـــد آینـــدگان قـــرار بگیرد.« وزیر علوم  افزود: »از طریق این اســـتودیو باید 
تجربه های دانشمندان را ثبت و ضبط کرد زیرا آنها سرمایه های نمادین 
هســـتند و باید آن را نهادینه کرد. ما در وزارت علوم ســـرمایه های نمادین 
ی، مالی و مدیریت منابع وزارت علوم هم در  یم.« معاون ادار فراوانی دار
این آیین گفت: »عملیات اجرایی و تجهیز این اســـتودیو با دســـتور وزیر 

علوم از یک سال و  اندی پیش آغاز شد.« 

نیمکت خبر

زهرا رمضانی
خبرنگار گروه دانشگاه 


